
Ylivieskan seudun
kansalaisopiston johtokunta

§ 25 01.06.2020

Liikuntalautakunta § 41 12.08.2020

Liikuntatoimen salivuorojen väärin perustein tehdyn jakoperusteen muutosesitys

313/52.10/2020

Ylivieskan seudun kansalaisopiston johtokunta 01.06.2020 § 25
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Liikuntalauta on 27.5.2020 pitämässään kokouksessa §:ssä 35 Muut
asiat kohdassa 1 todennut sivistysjohtajan esitykseen pohtia
liikuntasalien käyttövuorojen jakoperusteita kansalaisopiston osalta
ja laittaa kansalaisopiston 1. kategoriaan kaupungin omien
toimintojen kanssa. Kansalaisopiston liikuntaryhmissä on paljon
ikäihmisiä, toiminta edistää hyvinvointia ja terveyttä ja vuoroilla on
merkittävä vaikutus kaupungin talouteen. Lautakunta piti tärkeänä,
että huomioidaan erityisesti lasten ja nuorten vuorot ja siten, että ne
sijoittuvat ennen klo 20.00. Tavoitteena on myös liikuntatilojen
mahdollisimman korkea käyttöaste. Lautakunnan päätöstä
10.8.2017 § 41 liikuntatilojen käyttövuoroista noudatetaan kuitenkin
edelleen.

Mainitussa Liikuntalautakunnan 10.8.2017 § 41 salivuorojen
jakoperusteet ovat seuraavat:

Liikuntatilojen käyttövuorojen jakoperusteet

Liikuntalautakunta 10.08.2017 § 41

 Käyttövuorojen jaosta ja sen perusteista on ollut epäselvyyttä. Nyt
ka ven tu nein tilaresurssien myötä, on syytä tarkentaa liikuntatilojen
käyt tö vuo ro jen jakoperusteet.

 LIIKUNTAJOHTAJA:  Lautakunta esittää seuraavanlaista lii kun ta ti-
lo jen käyttövuorojen ja ko pe rus tei ta:

1. Ylivieskan kaupungin oma käyttö (=liikuntatoimi, esiopetus ja ope-
tus), koulun salin oma käyttö (opetus), tapahtumat

2. Ylivieskalainen seura tai yhdistys, joka järjestää liikuntaa

3. Kansalaisopisto, vapaa sivistystyö

4. Yksityiset ja yritykset

5. Ulkopaikkakuntalaiset seurat ja ryhmät



Käyttövuoroja jaettaessa huomioidaan hakijoiden (seura tai yh dis-
tys) toiminnan luonne, laatu ja vaikuttavuus erityisesti las ten ja
nuorten harrastus- ja kilpailutoiminnassa, eri tyis ryh mien
huomioiminen toiminnassa sekä terveyden edistäminen Ylivieskan
kaupungissa. Muiden hakijoiden kohdalta arvioidaan toiminnan
laajuutta ja sen kohdentumista paikallisille, erityisesti lapsille ja
nuorille. Lisäksi arvioidaan toiminnan tasavertaisuutta, harrastus-   ja
la ji tar jon taa paikkakunnalla, toiminnan yleishyödyllisyyttä ja yh-
teiskun ta vas tuu ta. Eri tekijöitä arvioidaan kokonaisuutena ja
tarvittaessa ha ki jal ta voidaan pyytää selvitys toiminnasta.

Erityisesti lasten ja nuorten toimintaan tarkoitettujen harjoitusvuoroja
myönnettäessä etusijalla ovat alle 16-vuo ti aat, joiden ryhmät
pyritään sijoittamaan ar ki-il toi na viimeistään klo 20.00 päättyville
vuoroille. Tämän jakoperiaatteen mukaista käyttövuoroa ei saa ilman
päätöksen tehneen viranhaltija lupaa luovuttaa tai siirtää aikuisten
kilpa- tai harrasteryhmien käyttöön.

  LIIKUNTALAUTAKUNTA: Lautakunta päätti hyväksyä esityksen
 liikuntatilojen käyttövuorojen jakoperusteista.

Ylivieskan seudun kansalaisopisto

Liikuntalautakunnan päätös sisältää selkeitä asiavirheitä.

1.

Ylivieskan seudun kansalaisopisto on Ylivieskan kaupungin
omistama oppilaitos, joten jo sen pohjalta kansalaisopisto kuuluu
kategoriaan 1. Kaupungin oma käyttö.

Ylivieskan kaupunginhallitus on tehnyt Opetusministeriön kanssa
sopimuksen ja sitä ei ole missään vaiheessa irtisanottu
kummankaan sopijaosapuolen taholta.

Opetusministeriön päätöksessä (102790.45. 16.2.1976 Eb 1a/holvi)
§ 1 lukee: ” Opiston omistaa ja ylläpitää Ylivieskan kaupunki, joka
hankkii tai luovuttaa sen käytettäväksi tarkoitukseen soveltuvat
huoneistot. Opiston sijaintipaikka on Ylivieskan kaupunki ja sen
toiminta-alueena on Ylivieskan kaupunki sekä Alavieskan ja Sievin
kunnat. Opiston opetuskielenä on suomi.”

Opetus- ja kulttuuriministeriö uusi kaikkien Suomen
kansalaisopistojen ylläpitämisluvat ja 12.12.2012 (OKM
169/532/2012) nosti Ylivieskan seudun kansalaisopiston
koulutustehtävien yhdeksi painopistealueeksi terveyttä ja
hyvinvointia edistävät aineet.



2.

Yli 50 vuoden ajan Ylivieskan kaupungin omistamien salivuorojen
jakoperusteena on ollut ensin koulun oma käyttö ja seuraavaksi
kaupungin omistama kansalaisopisto, jonka jälkeen urheiluseurat ja
muut toimijat.

Näin ollen voidaan puhua sopimusoikeudellisesti vakiintuneesta
käytännöstä ja vakiintuneen käytännön purkaminen edellyttää aina
myös toisen osan puolen kuulemista ennen päätöksentekoa.

Liikuntatoimi ei kuullut kansalaisopistoa tehdessään salivuorojen
jakopäätöstä.

3.

Liikuntalautakunnan tekemä päätös on heikentänyt Ylivieskan
kaupungin taloutta merkittävästi kahtena viime vuonna. Tehty päätös
ei ole linjassa Ylivieskan kaupungin 2023 tuottavuusohjelman
kanssa, jossa edellytetään, että tulosalueiden tulee jatkuvasti
selvittää tuottavuutta parantavia toimintatapojen muutoksia ja tehdä
esityksiä niiden käyttöönotosta.

Esim. Liikuntakeskuksen isossa salissa oli vuosikausia
kansalaisopiston jumppa tiistaisin klo 16.30-17.15 ja joka vuosi
innokkaita jumppaajia reippaasti yli 100, useana vuonna liki 130. Siis
vaikuttavuutta ja terveyttä ja hyvinvointia edistettiin runsain mitoin.

Liikuntatoimen päätöksen myötä jumppa siirrettiin Savariin K-raudan
halliin (Sporttikulmaan) ja ryhmäkoko aluksi puoliintui, josta se
jumpan alettua pieneni edelleen. Syynä osallistujamäärän
alenemiseen oli ja on edelleen saadun palautteen mukaan se, että
tila on autottomille liian kaukana ja tilan siisteydessä, akustiikassa ja
lämpötilassa oli ja on edelleen ongelmia. Seikat, jotka ei ole vielä
viime vuonnakaan lukuisista yhteydenotoista huolimatta saatu
kuntoon.

Salivuorojen jakoperusteiden myötä Ylivieskan kaupungin
kurssimaksumenetykset jo tämän yhden ryhmän osalta ovat yli 4000
euroa. Kokonaisuutena kaupungin kurssimaksumenetykset nousevat
vuositasolla yli 10.000 euron puhumattakaan kuntalaisten terveyden
tilan heikkenemisestä. Lisäksi tulee ottaa huomioon se, että
Sporttikulman vuokra on opetustunnista 32 e kun liikuntakeskuksen
ison sali vuokra on 26 e/h ja koulujen salien käyttökorvaus on vain
1,85 e/h, joten taloudellisuudestakaan ei tässä voida puhua.

Kansalaisopisto on vuosikymmeniä ollut merkittävä matalan
kynnyksen liikuttaja ja kuntalaisten terveyden ja hyvinvoinnin
edistäjä. Opiston tavoitteena on ollut tarjota jumppia lähipalveluna



myös kaupungin eri osa-alueilla eri viikonpäivinä ja näin aktivoida
kuntalaisia liikkumaan useamman kerran viikossa. Toimintamalli,
joka on hyväksi havaittu, sillä osallistujamäärät ovat olleet suuria.
Kahden vuoden aikana liikuntatoimen tekemien salivuorojakojen
seuraamuksena liikuntakursseille osallistuvien määrä on tippunut
379 opiskelijalla ja koska lukuvuonna on 20 opintokertaa ja 7580
liikuntasuoritusta on jäänyt tekemättä.

Merkille pantavaa on myös se, että kansalaisopiston useissa
ilta-aikaan sijoittuvissa liikuntaryhmissä käy kaiken ikäisiä
opiskelijoita ja varsin monet ryhmät on suunnattu lapsille ja nuorille.

Voimassa oleva järjestelmä on ongelmallinen myös sen takia, että
opettajamme toimivat useassa työpaikassa ja lukujärjestysten
sovittaminen eri työnantajien kesken on haastavaa. Varsin usein on
käynyt niin, että salivuorovahvistuksen jälkeen joudumme tekemää
koko prosessin uudestaan ja varsin usein olemme menettäneet niin
opettajan ja hänelle suunnitellun kurssin, koska uudet aikataulut
eivät ole sopineet opettajan kalenteriin.

REHTORI: Johtokunta ilmoittaa kantanaan, että liikuntatoimen on
syytä muuttaa salivuorojen jakoperusteita siten, että kansalaisopisto
nostetaan Ylivieskan kaupungin omaksi toiminnaksi kategoriaan 1.
salivuorojen jakoperusteissa ja että Ylivieskan kaupungin
tuottavuusohjelma 2023 vaatimukset otetaan huomioon myös
salivuorojen jakoperusteissa.

JOHTOKUNTA: Hyväksyttiin.

Liikuntalautakunta 12.08.2020 § 41

 Liikuntalautakunta on tehnyt päätöksensä 10.8.2017 § 41 ti lan tees-
sa, jossa tilaresurssit olivat kaventuneet merkittävästi, koska Jo ki ran-
nan iso liikuntasali oli käyttökiellossa ja Katajan sali oli re mon tis sa.
Tuleva sisäharjoittelukausi 2020-2021 on vielä vaikea, mutta sa li ti-
lan ne paranee olennaisesti, kun Taanilan ja Kaisaniemen koulujen
sa lit valmistuvat kaudelle 2021-2022.

 Liikuntapalvelut on lähes aina esittänyt korvaavan tilan tai vaih to eh-
toi sen ajan, mikäli kansalaisopistolle ei ole myönnetty ha ke muk sen
mu kais ta vuoroa. Tällöin on toimittu Opetusministeriön pää tök sen
mu kai ses ti.

 Ennen käyttövuorojen jakoa liikuntajohtaja on kutsunut urheiluseurat
ja kansalaisopiston neuvottelutilaisuuteen, jossa seuroja on kuultu lii-



kun ta joh ta jan tekemästä vuorojakoluonnoksesta. Tilaisuudessa seu-
rat ovat vaihtaneet keskenään vuoroja tai niihin on tehty toimivia
muu tok sia. Seurat ovat osallistuneet aktiivisesti tilaisuuteen ja vuo ro-
pa la ve ri on koettu hyväksi käytännöksi. Kutsusta huolimatta kan sa-
lais opis tol ta ei ole ol lut edustusta neuvottelutilaisuudessa.

 Koska Jokirannan ja Katajan salit eivät olleet käytettävissä kauden
2017-2018 alkaessa, liikuntapalvelut vuokrasi yksityiseltä Sport ti kul-
man liikuntatilat. Em. tila soveltuu jumpparyhmille se kä sulkapallon
pe laa mi seen ja mm. sillä perusteella kansalaisopiston vuo ro ja siir ret-
tiin Sporttikulmaan.

 Tarkastuslautakunta ja liikuntalautakunta ovat kiinnittäneet huo mio ta
lii kun ta sa lien alhaiseen käyttöasteeseen. Alhainen käyttöaste joh tuu
mm. siitä, että osa lajeista aloittaa sisäharjoittelukautensa myö hään
ja lopettaa keväällä aikaisin. Myös sää vaikuttaa tiettyjen lajien koh-
dal la kauden aloittamiseen ja lopettamiseen. Kansalaisopiston kau-
det ovat suhteellisen lyhyitä.

VT. LIIKUNTAJOHTAJA: Liikuntalautakunta päättää, että

1. Liikuntalautakunnan 10.8.2017 § 41 salivuorojen jakopäätös
pi de tään muilta osin voimassa, mutta kansalaisopisto (vapaa
si vis tys työ) siir re tään kohtaan 1. Ylivieskan kaupungin oma
käyt tö, koska kan sa lais opis to on Ylivieskan kaupungin omis ta-
ma oppilaitos ja sen toiminta edistää merkittävästi terveyttä ja
hy vin voin tia.

2. Vuorojaossa kiinnitetään kuitenkin erityistä huomiota siihen,
et tä lasten ja nuorten vuorot sijoitetaan päättyväksi ennen klo
20.

3. Kaupungin tuottavuusohjelman ja kaupungin heikon ta lous ti-
lan teen huomioiden vuorojaossa on tavoitteena  edelleen lii-
kun ta lau ta kun nan 27.5.2020 § 35 päätöksen mukaisesti kor-
kea käyttöaste.

LIIKUNTALAUTAKUNTA: Hyväksyi esityksen lisäyksellä, että lau ta-
kun ta ei tehnyt väärin perustein lii kun ta toi men salivuorojen ja ko pe-
rus tei ta 10.8.2017 § 41, vaan että liikuntalautakunta te ki pää tök sen-
sä tilanteessa, jossa tilaresurssit olivat ka ven tu neet merkittävästi Jo-
ki ran nan salin käyttökiellon ja Katajan sa lin remontin takia. Lii kun ta-
pal ve lut on esittänyt korvaavia ti lo ja ja aikoja kansalaisopistolle.  Lii-
kun ta lau ta kun ta pitää tärkeänä, että varmistetaan alle 16-vuotiaitten
har joit te lu vuo ro jen päättyminen klo 20 mennessä.

 Kai Perttu poistui kokouksesta tämän §:n käsittelyn ja päätöksen



teon ajaksi.


